

ပြစ်မှုဆိုင်ရာအထူးအယူခံမှု

တရားရုံးချုပ်၊ ဒုတိယတရားသူကြီးချုပ် ဦးသိန်းစိုး၊
တရားသူကြီးများဖြစ်ကြသောဒေါက်တာတင်အောင်အေး
နှင့် ဦးတင်အေးတို့ရှေ့တွင်

အောင်ဇော်မိုး

နှင့်

ပြည်ထောင်စုမြန်မာနိုင်ငံတော်*

၂၀၀၇ ခုနှစ်၊ ဧပြီလ ၂ ရက်†

မူးယစ်ဆေးဝါး ဆိုသည့် စကားရပ်ကို အဓိပ္ပာယ် ကောက်ယူ
ရာတွင် တွေ့ရှိရသော မူးယစ်ဆေးဝါး၏ အလေးချိန်
ပမာဏသည် အဓိကမကျခြင်း။

ဆုံးဖြတ်ချက်။ ။ ထွက်ဆိုချက်အရတွေ့ရှိရသော ပလတ်စတစ်
ဘူးခွဲများတွင် အဖြူမှုန့်များကပ်လျက် တွေ့ရှိရသည်ဟု ထွက်ဆိုထား

* ၂၀၀၆ ခုနှစ်၊ ပြစ်မှုဆိုင်ရာအထူးအယူခံမှုအမှတ် ၁၇။
+ ၂၀၀၆ ခုနှစ်၊ ပြစ်မှုဆိုင်ရာပြင်ဆင်မှုအမှတ် ၃၀၉ (ခ) တွင် ချမှတ်သော
၁၃-၇-၂၀၀၆ ရက်နေ့စွဲပါ တရားရုံးချုပ် (မန္တလေး)၏အမိန့်ကို မကျေနပ်၍ အထူး
အယူခံ လျှောက်ထားမှု။

သဖြင့် သက်သေခံအမှုန့်များကို သာမန်ကိရိယာဖြင့် ချိန်တွယ်၍ မရနိုင်သည့်တိုင် ရုပ်၊ ခြပ် ရှိသည်မှာ ထင်ရှားသည်။ ရုပ်၊ ခြပ်ရှိသော ပစ္စည်းဖြစ်သဖြင့် အလေးချိန်လည်း ရှိမည်ဖြစ်သည်။ သိပ္ပံနည်းကျ အသေးစိတ် ချိန်တွယ်ခြင်း မပြုသောကြောင့်သာ အလေးချိန်ကို ဖော်ပြမှုမပြုနိုင်ခြင်းဖြစ်သည်။ သို့မဟုတ် သာမန်ချိန်တွယ်သော ကိရိယာများဖြင့် ချိန်တွယ်၍သာ အလေးချိန်ကို မဖော်ပြနိုင်ခြင်းသာ ဖြစ်မည်ဟု ယူဆသည်။

ထပ်မံဆုံးဖြတ်ချက် ။ ။ စမ်းသပ်တွေ့ရှိသော (ဟီးရိုးအင်း) မှာ အာနိသင်သက်သက်မျှသာ မဟုတ်ဘဲ အမှုန့်ရုပ်ဝတ္ထုဖြစ်သဖြင့် မြင်သာသော ရုပ်ဝတ္ထုဖြစ်သည်။ သိပ္ပံနည်းကျ ချိန်တွယ်ပါက အလေးချိန် ပေါ်ထွက်လာမည်ဖြစ်သည်။ မူးယစ်ဆေးဝါးဆိုသော စကားရပ်တွင် အကျုံးဝင်ရန်အတွက် အလေးချိန်မည်မျှရှိရမည်ဟု ကန့်သတ်မထားပေ။ မူးယစ်ဆေးဝါး လက်ဝယ်ထားရှိမှု မြောက်ရန် အတွက် လက်ဝယ်တွေ့ရှိမှု အတိုင်းအတာ အလေးချိန် မည်မျှ ရှိရမည်ဟုလည်း ကန့်သတ်ချက်မရှိပေ။ မူးယစ်ဆေးဝါးတစ်မျိုးမျိုး လက်ဝယ်တွေ့ရှိရပါက ပြစ်မှုမြောက်မည်ဖြစ်သည်။

- အယူခံတရားလိုအတွက် - ဦးတင်နု၊ တရားရုံးချုပ်ရှေ့နေ
- အယူခံတရားခံအတွက် - ဒေါ်ကျင်စန်း၊ ညွှန်ကြားရေးမှူး၊ ရှေ့နေချုပ်ရုံး

ရွှေဘိုမြို့နယ်တရားရုံး၊ ပြစ်မှုဆိုင်ရာ အမှုကြီးအမှတ် ၁၃၆၂/၂၀၀၅ တွင် တရားခံ အောင်ဇော်မိုးအပေါ် ၁၉၉၃ ခုနှစ်၊

မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲစေသော ဆေးဝါးများဆိုင်ရာ ဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ (ဂ) အရ အလုပ်နှင့်ထောင်ဒဏ် (၇) နှစ် ကျခံစေရန် အမိန့်ချမှတ်သည်။ အဆိုပါအမိန့်ကို တရားခံ အောင်ဇော်မိုးက မကျေနပ်၍ ရွှေဘိုခရိုင်တရားရုံးသို့ ပြစ်မှုဆိုင်ရာအယူခံမှုအမှတ် ၄၂/၂၀၀၆ ကို တင်သွင်းရာ အမှုပလပ်ခံရသည်။ ထို့နောက် စစ်ကိုင်း တိုင်းတရားရုံးသို့ ပြစ်မှုဆိုင်ရာပြင်ဆင်မှုအမှတ် ၁၃၉/၂၀၀၆ ဖြင့် လည်းကောင်း၊ တရားရုံးချုပ် (မန္တလေးရုံးထိုင်) သို့ ပြစ်မှုဆိုင်ရာ ပြင်ဆင်မှုအမှတ် ၃၀၉ (ခ) ၂၀၀၆ ဖြင့် လည်းကောင်း လျှောက်ထား ရာတွင်လည်း ပလပ်ခြင်းခံရသည်။ သို့ဖြစ်၍ အထူးအယူခံခွင့်ရရန် ပြစ်မှုဆိုင်ရာအထွေထွေလျှောက်လွှာ (အထူး) ကို တင်သွင်းလာရာ အောက်ဖော်ပြပါ ပြဿနာအား အထူးအယူခံခွင့်ဖြင့် ကြားနာရန် ခွင့်ပြုခဲ့ခြင်းဖြစ်သည်-

“အမှုတွဲပါ သက်သေခံချက်များအရ တရားခံ အောင်ဇော်မိုး အပေါ် ၁၉၉၃ ခုနှစ်၊ မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲ စေသော ဆေးဝါးများဆိုင်ရာဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ (ဂ) အရ ပြစ်မှု ထင်ရှား စီရင်ခဲ့ခြင်းသည် ဥပဒေနှင့် ညီညွတ်မှန်ကန်မှု ရှိ-မရှိ။”

အမှုမှာ မုံရွာမြို့၊ မူးယစ် (အထူး) အဖွဲ့မှ ရဲအုပ်မင်းဒင်နှင့် တပ်ဖွဲ့ဝင်များ၊ သတင်းတပ်ဖွဲ့နှင့် စရဖအဖွဲ့မှ တပ်ဖွဲ့ဝင်များသည် သက်သေဦးအောင်စည်၊ ဦးဘဝေတို့နှင့်အတူ ရွှေဘိုမြို့၊ အမှတ် (၁) ရပ်ကွက်နေ အောင်ဇော်မိုး (ခ) သော်တမန်၏ နေအိမ်သို့ ဝင်ရောက် ရှာဖွေကြရာ အောင်ဇော်မိုး အိပ်သည့် အိပ်ယာခင်း ဖျာအောက်မှ ဘိန်းဖြူမှုန့်များ ကပ်နေသည့် ပလတ်စတစ်ဘူးအခွံ ၄ လုံး၊ ၃ စီစီ

အရွယ်ရှိ တစ်ခါသုံး ပလတ်စတစ် ဆေးထိုးအပ်တစ်စုံအား တွေ့ရှိ သဖြင့် ရှာဖွေပုံစံဖြင့် သိမ်းဆည်းခဲ့သည်။ အောင်ဇော်မိုး(ခ)သော်တမန် အား ဥပဒေအရ အရေးယူပေးရန် ရဲအုပ်မင်းဒင်က ရွှေဘိုရဲစခန်းတွင် တိုင်ချက်ရေးဖွင့်ခဲ့သော အမှုဖြစ်သည်။

အယူခံတရားလို အောင်ဇော်မိုး၏ရှေ့နေက လျှောက်လဲရာ တွင် တရားခံ အောင်ဇော်မိုးသည် မူးယစ်ဆေးစွဲခဲ့ရာမှ ဥပဒေနှင့်အညီ ဆေးရုံတွင် ၂၀၀၄ ခုနှစ်အကုန်မှ ၂၀၀၅ ခုနှစ်၊ ခြောက်လပိုင်းအထိ တရားဝင်ဆေးကုသခံယူခဲ့ကြောင်း၊ ၂၃-၁၀-၂၀၀၅ နေ့တွင် အထူး မူးယစ်၊ ရဲနှင့် သက်သေများက အောင်ဇော်မိုး နေအိမ်ကို ရှာဖွေခဲ့ကြရာ အိပ်ယာကြမ်းခင်းအောက်မှ ပလတ်စတစ်ဘူးငယ် (ရွှေသမင်ဘူးခွဲ ၄ လုံး၊ ၃ စီစီဝင် တစ်ခါသုံးဆေးထိုးပိုက်နှင့် အပ်တို့ တွေ့ရှိခဲ့ရကြောင်း၊ အောင်ဇော်မိုး၏ ဆီးနမူနာတွင် မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲ စေသောဆေးဝါး တစ်စုံတစ်ရာ စမ်းသပ်မတွေ့ခဲ့ရကြောင်း၊ ရွှေသမင် ပလတ်စတစ်ဘူးခွဲ ၄ လုံးနှင့် ဆေးထိုးပိုက်အပ်တို့တွင် ဟီးရိုးအင်း စမ်းသပ်တွေ့ရှိရသော်လည်း ဟီးရိုးအင်းမှာ အလေးချိန်မဲ့ဖြစ်သည်ဟု ပေါ်ပေါက်ကြောင်း၊ အောင်ဇော်မိုးသည် ယခင် မူးယစ်ဆေးဝါး သုံးစွဲ ခဲ့ဘူးသဖြင့် သက်သေခံဘူးခွဲ ၄ လုံး၊ ဆေးထိုးအပ်နှင့် ပိုက်တို့မှာ နေအိမ်တွင် တွေ့ရှိခြင်းဖြစ်ပြီး ဆေးဖြတ်ပြီးချိန် ပစ္စည်းများ ဖယ်ရှား သိမ်းဆည်းရာ၌ မေ့ကျန်နေသောပစ္စည်းဖြစ်ကြောင်း၊ ထိုပစ္စည်းတွင် မူးယစ်ဆေးဝါး ရုပ်၊ ခြပ် အလေးချိန်ဟူ၍ မရှိတော့သောအခြေတွင် ဟီးရိုးအင်း စမ်းသပ်တွေ့ခြင်းကို မူးယစ်ဆေးဝါး လက်ဝယ်တွေ့ခြင်းဟု မှတ်ယူအပြစ်ပေးခြင်း မပြုသင့်ကြောင်း၊ အလေးချိန် ချိန်တွယ်နိုင်သည့် မူးယစ်ဆေးဝါးပမာဏကို လက်ဝယ်ထားမှသာ မူးယစ်ဆေးဝါးကို

လက်ဝယ်ထားသည်ဟု ကောက်ယူဆုံးဖြတ်သင့်ကြောင်း၊ အမှုတွဲပါ သက်သေခံချက်များအရ တရားခံ အောင်ဇော်မိုးအပေါ် ၁၉၉၃ ခုနှစ်၊ မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲစေသော ဆေးဝါးများဆိုင်ရာ ဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ (ဂ) အရ ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခဲ့ခြင်းသည် ဥပဒေနှင့် ညီညွတ်မှန်ကန်မှုမရှိဟု ဆုံးဖြတ်သင့်ကြောင်း၊ ဤအထူးအယူခံမှုကို ခွင့်ပြုပြီး တရားရုံးချုပ် (မန္တလေးရုံးထိုင်)၊ ပြစ်မှုဆိုင်ရာပြင်ဆင်မှုအမှတ် ၃၀၉ (ခ)/၂၀၀၆ အမှုတွင် ချမှတ်ခဲ့သော အမိန့်နှင့် အောက်ရုံး အဆင့်ဆင့် အမိန့်များကို ပယ်ဖျက်ပြီး အယူခံတရားလို အောင်ဇော်မိုး ကို အမှုမှအပြီးအပြတ်လွတ်သင့်ကြောင်း လျှောက်လဲသည်။

နိုင်ငံတော်အတွက် လိုက်ပါဆောင်ရွက်သော ရှေ့နေချုပ်ရုံး၊ ညွှန်ကြားရေးမှူးက လျှောက်လဲရာတွင် တရားခံ အောင်ဇော်မိုး၏ နေအိမ်မှ ဘိန်းဖြူဟုယူဆရသော အဖြူမှုန့်များကပ်လျက် ပလတ်စတစ် ဘူးငယ် ၄ လုံး၊ ၃ စီစီဝင် တစ်ခါသုံး ဆေးထိုးပြွန်ငယ်တစ်ခု၊ ဆေးထိုး အပ်တစ်ချောင်းတို့ကို တွေ့ရှိသိမ်းဆည်းရမိသည်မှာ ထင်ရှားကြောင်း၊ သက်သေခံအဖြစ်သိမ်းဆည်းတင်ပြထားသည့် ပလတ်စတစ်ဘူး ၄ ခု၊ ဆေးထိုးပြွန် ၁ ခု၊ ဆေးထိုးအပ်တစ်ချောင်းတို့တွင် ဟီးရိုးအင်းစမ်းသပ် တွေ့ရှိရသည်ဟု ဓာတုဗေဒပြန်ကြားစာ သက်သေခံ (ဃ) အရ ပေါ်ပေါက်ကြောင်း၊ တရားခံ အောင်ဇော်မိုးက သက်သေခံဘူးခွဲနှင့် ဆေးထိုးပြွန်အပ်တို့မှာ ယခင်က ၎င်းမူးယစ်ဆေးသုံးစဉ်က ကျန်သော ပစ္စည်း ဖြစ်သည်ဟု ထုချေထားကြောင်း၊ အမှုတွဲပေါ်ပေါက်ချက်အရ တရားခံ အောင်ဇော်မိုးသည် မန္တလေးမြို့၊ မူးယစ်ဆေးစွဲကုဆေးရုံတွင် ၂၀၀၅ ခုနှစ်၊ ၆ လပိုင်းခန့်အထိ ဆေးကုသခံသူဖြစ်ကြောင်း၊ ယခု အချင်းဖြစ်ပွားသော အချိန်မှာ ၂၃-၁၀-၂၀၀၅ ရက်နေ့ ဖြစ်ကြောင်း၊

အောင်ဇော်မိုး၏ ခန္ဓာကိုယ်တွင် ဆေးထိုးအပ်ရာရှိကြောင်းနှင့် ဆေးဖြတ်လက္ခဏာမတွေ့ရဟု ဒေါက်တာခင်စောခိုင်က ထွက်ဆိုထားကြောင်း၊ သက်သေခံပစ္စည်းများ၌ စမ်းသပ်တွေ့ရှိသော ဟီးရိုးအင်း (ဘိန်းဖြူမှုန့်) များသည် ဘိန်းမှထုတ်လုပ်သော အရာဝတ္ထုဖြစ်သည့် အပြင် ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာန၏ အမိန့်ကြော်ငြာစာအမှတ် ၃/၂၀၀၂ အရ မူးယစ်ဆေးဝါးဟု ကြော်ငြာထားသဖြင့် မူးယစ်ဆေးဝါးဖြစ်သည်မှာ ထင်ရှားကြောင်း၊ အမှုတွင် ဖမ်းဆီးသူ ရဲအရာရှိ၏ ထွက်ဆိုချက်နှင့် ရှာဖွေပုံစံ (သက်သေခံ-က) ပါ ဖော်ပြချက်များအရ သက်သေခံပုလင်းခွဲများတွင် အဖြူမှုန့်များ ကပ်လျက်ရှိကြောင်း ဖော်ပြထားရာ စမ်းသပ်တွေ့ရှိသည့် ဟီးရိုးအင်းမှာ အာနိသင်သက်သက်မျှသာမဟုတ်ဘဲ ရုပ်၊ ခြံ၊ ဝတ္ထု၊ အလေးချိန်ရှိသည်မှာ ထင်ရှားကြောင်း၊ တရားခံအောင်ဇော်မိုးသည် မူးယစ်ဆေးဝါးကို လက်ဝယ်ထားကြောင်း ထင်ရှားသဖြင့် မူလရုံးမှ ၎င်းအား မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲစေသော ဆေးဝါးများဆိုင်ရာဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ (ဂ) အရ ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခဲ့သည့် အမိန့်နှင့် ယင်းအမိန့်ကို အတည်ပြုသောအမိန့်များမှာ ဥပဒေအရ ညီညွတ်မှန်ကန်သဖြင့် ပြစ်မှုဆိုင်ရာအထူးအယူခံမှုအား ပလပ်သင့်ကြောင်း လျှောက်လဲသည်။

မူလရုံးအမှုတွဲအား စိစစ် လေ့လာရာတွင် တရားခံအောင်ဇော်မိုး၏ နေအိမ်မှ သက်သေခံ (က) ရှာဖွေပုံစံဖြင့် သိမ်းဆည်းခဲ့သော ဘိန်းဖြူဟုယူဆရသည့် အမှုန့်များ ကပ်စွဲနေသော ရွှေသမင်ဆေးဘူး ပလတ်စတစ်ပုလင်းခွဲ ၄ လုံး၊ ၃ စီစီ တစ်ခါသုံး ပလတ်စတစ်ဆေးထိုးပြွန်ငယ်တစ်ခုနှင့် ဆေးထိုးအပ်တစ်ချောင်းတို့ကို တွေ့ရှိသိမ်းဆည်းရမိသည်မှာ အငြင်းမပွားပေ။ အဆိုပါဆေးပုလင်းခွဲ ၄ လုံး

တွင် ဟီးရိုးအင်း စမ်းသပ်တွေ့ရှိကြောင်း၊ သက်သေခံ (ဃ) ဓာတုဗေဒဝန် ပြန်ကြားစာတွင် ဖော်ပြထားသည်။

တရားခံ အောင်ဇော်မိုးက သက်သေခံ ဆေးပုလင်းခွဲများနှင့် ဆေးထိုးအပ်မှာ ယခင် မူးယစ်ဆေးဝါးသုံးစွဲစဉ်က ကျန်ရှိသော ဘူးခွဲ အဟောင်းနှင့် ဆေးထိုးအပ်အဟောင်းသာဖြစ်ကြောင်း ချေပသည်။ အယူခံတရားလို အောင်ဇော်မိုးသည် မူးယစ်ဆေးစွဲရောဂါကုဆေးရုံ တွင် ၂၀၀၄ ခုနှစ်၊ ဒီဇင်ဘာလမှ ၂၂-၆-၂၀၀၅ ရက်နေ့အထိ ဆေး ကုသခဲ့ကြောင်း မှတ်တမ်းတွေ့ရှိရသည်။ ယခု အချင်းဖြစ်သောနေ့မှာ ၂၃-၁၀-၂၀၀၅ ရက်နေ့ ဖြစ်သည်။ သက်သေခံပစ္စည်းများမှာ ယခင် မူးယစ်ဆေးဝါးသုံးစွဲစဉ်က ကျန်ရှိခဲ့သောပစ္စည်းများ ဖြစ်သည်ဟု ယူဆ ရန် အချိန်အားဖြင့် အလှမ်းကွာဝေးသည်။ ယခု အမှုပေါ်ပေါက်လာ ခြင်းမှာလည်း မူးယစ်ဆေးဝါး သုံးစွဲမှု ရောင်းဝယ်မှု ရှိကြောင်း သတင်း အရ ရှာဖွေဖမ်းဆီးရာမှ ပေါ်ပေါက်လာခြင်းဖြစ်သည်။ အောင်ဇော်မိုး မှာ ယခင်က မူးယစ်ဆေးဝါးသုံးစွဲခဲ့သူဖြစ်ပြီး ဆေးရုံတွင် ဆေးဖြတ်ခဲ့ ပြီးနောက် လက်ရှိတွင် မူးယစ်ဆေးဝါးသုံးစွဲသော လက္ခဏာ မတွေ့ ရကြောင်း ဆေးစာ (သက်သေခံ-င)၊ ဆီးစစ်ဆေး ပြန်ကြားချက် (သက်သေခံ-စ) နှင့် မူးယစ်ဆေးစွဲရောဂါကု မှတ်တမ်းစာအုပ် (သက်သေခံ-၁) တို့တွင် ဖော်ပြထားသည်။

အမှုတွင် လျှောက်ထားသူဘက်မှ သက်သေခံပုလင်းခွဲနှင့် စမ်းသပ်တွေ့ရှိရသော ဟီးရိုးအင်းမှာ အလေးချိန်မဲ့ဖြစ်ပြီး ဒြပ်ထုမရှိ ၍ မူးယစ်ဆေးဝါးဖြစ်သည်ဟု မဆိုနိုင်ကြောင်း အဓိကထား တင်ပြ သည်။ ၁၉၉၃ ခုနှစ်၊ မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲစေသော ဆေးဝါးများဆိုင်ရာဥပဒေပုဒ်မ ၂ (က) တွင် “မူးယစ်ဆေးဝါး” နှင့်

စပ်လျဉ်း၍ အောက်ပါအတိုင်း ပြဋ္ဌာန်းထားသည်-

- (၁) ဘိန်းပင်၊ ကိုကားပင်၊ ဆေးခြောက်ပင်နှင့် ကျန်းမာရေး ဝန်ကြီးဌာနက အမိန့်ကြော်ငြာစာ ထုတ်ပြန်၍ မူးယစ်ဆေးဝါး ဖြစ်သည်ဟု ကြေညာထားသည့် အပင်တစ်မျိုး၊ ယင်းအပင် တစ်မျိုးမျိုးမှ ထွက်ရှိသော သို့မဟုတ် ထုတ်လုပ်သော အရာဝတ္ထုများ၊ ဆေးဝါးများ၊
- (၂) ကျန်းမာရေးဝန်ကြီးဌာနက အမိန့်ကြော်ငြာစာထုတ်ပြန်၍ မူးယစ်ဆေးဝါးဖြစ်သည်ဟု ကြေညာထားသည့် ဆေးဝါးများ၊ ယင်းဆေးဝါး တစ်မျိုးမျိုး ပါဝင်သော အရာဝတ္ထုများ။

အမှုတွင် အဓိက သုံးသပ်ရမည့်အချက်မှာ အမှုမှ သက်သေခံ ဘိန်းအမှုန့်များသည် အထက်တွင်ဖော်ပြသည့် မူးယစ်ဆေးဝါးတွင် အကျုံးဝင်ခြင်းရှိ-မရှိ ဖြစ်သည်။ ရဲအုပ်မင်းဒင် (လိပြ- ၃)၊ ဒုရဲအုပ် အောင်မိုး (လိပြ-၄)၊ ဒုရဲအုပ်မင်းငွေသန်း (လိပြ-၅) တို့၏ ထွက်ဆိုချက် အရ တွေ့ရှိရသော ပလတ်စတစ်ဘူးခွဲများတွင် အဖြူမှုန့်များကပ်လျက် တွေ့ရှိရသည်ဟု ထွက်ဆိုထားသဖြင့် သက်သေခံအမှုန့်များကို သာမန် ကိရိယာဖြင့် ချိန်တွယ်၍ မရနိုင်သည့်တိုင် ရုပ်၊ ဒြပ်ရှိသည်မှာ ထင်ရှား သည်။ ရုပ်၊ ဒြပ်ရှိသော ပစ္စည်းဖြစ်သဖြင့် အလေးချိန်လည်း ရှိမည် ဖြစ်သည်။ သိပ္ပံနည်းကျ အသေးစိတ်ချိန်တွယ်ခြင်း မပြုခဲ့သောကြောင့် သာ အလေးချိန်ကို ဖော်ပြမှုမပြုနိုင်ခြင်း ဖြစ်သည်။ သို့မဟုတ် သာမန် ချိန်တွယ်သော ကိရိယာများဖြင့် ချိန်တွယ်၍သာ အလေးချိန်ကို မဖော် ပြနိုင်ခြင်းသာ ဖြစ်မည်ဟု ယူဆသည်။

စမ်းသပ်တွေ့ရှိသော ဟီးရိုးအင်းမှာ အာနိသင်သက်သက်

မျှသာ မဟုတ်ဘဲ အမှုန်ရုပ်ဝတ္ထုဖြစ်သဖြင့် မြင်သာသော ရုပ်ဝတ္ထု ဖြစ်သည်။ သိပ္ပံနည်းကျချိန်တွယ်ပါက အလေးချိန် ပေါ်ထွက်လာမည် ဖြစ်သည်။ မူးယစ်ဆေးဝါးဆိုသော စကားရပ်တွင် အကျုံးဝင်ရန် အတွက် အလေးချိန်မည်မျှရှိရမည်ဟု ကန့်သတ်မထားပေ။ မူးယစ် ဆေးဝါး လက်ဝယ်ထားရှိမှု မြောက်ရန်အတွက် လက်ဝယ်တွေ့ရှိမှု အတိုင်းအတာ အလေးချိန်မည်မျှရှိရမည်ဟုလည်း ကန့်သတ်ချက် မရှိပေ။ မူးယစ်ဆေးဝါးတစ်မျိုးမျိုးကို လက်ဝယ်တွေ့ရပါက ပြစ်မှု မြောက်မည် ဖြစ်သည်။

အမှုတွဲပါသက်သေခံချက်များအရ တရားခံ အောင်ဇော်မိုး အပေါ် ၁၉၉၃ ခုနှစ်၊ မူးယစ်ဆေးဝါးနှင့် စိတ်ကိုပြောင်းလဲစေသော ဆေးဝါးများဆိုင်ရာဥပဒေပုဒ်မ ၁၆ (ဂ) အရ ပြစ်မှုထင်ရှားစီရင်ခဲ့ခြင်း သည် ဥပဒေနှင့်ညီညွတ်မှန်ကန်မှုရှိကြောင်း ဖြေကြားသည်။ အယူခံမှု ကို ပလပ်ပြီး တရားရုံးချုပ် (မန္တလေးရုံးထိုင်) ၏ အမိန့်ကိုသာ အတည်ပြုကြောင်း အမိန့်ချမှတ်သည်။